
Meditatie
Mijn volk vraagt zijn hout, en zijn stok zal hem bekend maken.

Wij allen zijn leden van een volk; van het volk, dat zich van God vervreemdde.
De schuld des volks moge onze schuld worden. Nooit had de vijand de
overhand verkregen, zo wij, aan wie de Heere Zijn Woord had toebetrouwd,
gewaakt hadden. Zo ook is de schuld der kerk de onze. Haar verval, haar
scheur, door geen mens te helen, worde ons tot schuld. Zolang wij die schuld
op anderen kunnen afwentelen, zullen wij het rechte treuren in de ware
verootmoediging voor God missen. Jeremia kreet het uit voor God; hem troffen
de peilen als ware de schuld zijner. Och, of allen die de waarheid aanhangen
een werden in schuldvernedering. Ik bid u allen, laat toch de band der waarheid
ons binden; laat die sterker zijn dan enige andere band. In onze strijd kennen
wij geen kerkelijke partij. Hoe diep Gods kerk ook verviel, en op hout en stok
haar betrouwen stelde, toch is zij van God niet verworpen. Hij bewaarde een
overblijfsel onder ons. Een vervallen hutte Davids. Hij bezoekt met de roe en
bittere tegenheden de zonde. Het oordeel begint van het huis Gods. Onder dat
oordeel verwaardige de Heere ons te buigen en schuldenaar te worden voor
Hem. Dat wij ons hout en onze stok mochten wegwerpen. Wijl God het waardig
is, doe Hij ons in Zijn geboden wandelen. Hem mochten wij door genade
zoeken. Hem, Die nooit beschaamt degenen, die op Hem vertrouwen. Hij liet
een volk in ons land dat door herscheppende genade een leven ontving, dat de
wereld niet kent. Van hout en stok trok Hij het af. Uit souvereine genade zijn zij
zalig geworden. Zijn verkiezende liefde trok hen als een vuurbrand uit het vuur.
Dat volk vermaant Hij: “Heb de wereld niet lief”. En toch heeft de wereld maar
een al te grote plaats in het hart van dat volk. Zouden de bange tijden dienen
om Gods uitverkorenen te spenen aan de wereld? Zouden de wereldweëen
bijeen moeten brengen wat nu zozeer gescheiden ligt? Niet zonder troost gaan
toch Gods kinderen de bange tijd tegemoet, die zich voor ons oog opent. Och,
dat wij hout en stok verwerpen en bij de Heere schuilen, Zijn Naam is een
sterken toren; de rechtvaardige zal daarhenen lopen en in een hoog vetrek
gesteld worden. Zij zullen niet beschaamd worden. De Heere verwaardige ons
van hout en stok af te zien. Hij doe ons volk tot Hem wederkeren en op Hem zijn
betrouwen stellen. Hij wake over onze Vorstin en Haar Koninklijke dochter en
verwekke over ons een Regering, die haar sterkte in de Heere vinden moge.

Slotrede uitgesproken door ds. G.H. Kersten op de jaarvergadering der SGP
gehouden te Utrecht op 7 februari 1935.
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Van de redactie
Politiek stelt ons altijd weer voor verrassingen zo blijkt maar weer. Hebben we
in het verleden een nacht van Ds. Kersten gehad, nog recenter hadden we de
nacht van Wiegel, en enkele weken domineerde PvdA senator Van Thijn in de
Eerste Kamer. Het valt niet mee voor een partij als D66, om hun kroonjuwelen te
verwezenlijken binnen het kabinet Balkenende II. Eerst moest het referendum er
aan geloven, en enkele weken geleden was het bijna een kabinetscrisis over de
gekozen burgemeester. Ondanks dat er voor de gekozen burgemeester haast
geen draagvlak bestond, zou en moest het toch maar gebeuren. We weten het
inmiddels allemaal wel; de Eerste Kamer stak er een stokje voor.
Hoewel het nu even van de baan schijnt te zijn, is het woord “burgemeester” op
dit moment een zeer actuele zaak binnen de gemeente Reimerswaal. Inmiddels
hebben we afscheid genomen van burgemeester A. Verbree, waarover u een en
ander kunt lezen.
Als dit boekje verschijnt, is onze nieuwe burgemeester, de heer A.J. Huisman,
inmiddels geïnstalleerd. Over zijn komst naar Reimerswaal en alles wat daaraan
voorafging, wordt u in dit nummer uitvoerig geïnformeerd. 
Daarnaast hebben we een interview met hem opgenomen, zodat u al enigszins
weet wie onze nieuwe burgervader is.
Tevens een interview met een (voor velen) bekende persoon die veel heeft
betekend voor kerk en politiek: de heer P. Geense.
Verder is een vervolg opgenomen over de historie van de kiesvereniging
Krabbendijke.
Daarnaast zijn er ook onze vaste rubrieken uit de Tweede Kamer en uit onze
Statenfractie.

Tenslotte nog een persoonlijke noot.
Vanaf het allereerste begin van dit boekje, toen het nog alleen in Yerseke
verspreid werd, mocht ik deel uitmaken van de redactie. Op de laatste
redactievergadering heb ik te kennen gegeven er mee te willen stoppen. Ik heb
het altijd met plezier mogen doen, en geef nu de pen en leiding over aan een
van de andere redactieleden.

M.J. Moerdijk
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Van de voorzitter
Op 30 april 1980 werd Koningin Beatrix ingehuldigd in de Nieuwe Kerk te
Amsterdam. Inmiddels heeft zij haar 25-jarig regeringsjubileum mogen
herdenken. Hoewel er in ons vorstenhuis best wel zaken zijn die vragen
oproepen, kunnen we niet anders zeggen dan dat onze vorstin met grote
betrokkenheid en op een bijzonder deskundige wijze invulling heeft gegeven
aan haar hoge ambt. Als Staatkundig Gereformeerde Partij mogen wij ons
vanouds verbonden weten aan het Huis van Oranje. Wij wensen Hare Majesteit
dan ook van harte geluk met haar zilveren regeringsjubileum en hopen dat zij
nog vele jaren als koningin ons land mag regeren. Dat we haar en haar familie
ook maar gedurig in onze gebeden mogen gedenken.

Tijdens de ledenvergadering van de Centrale Kiesvereniging, op 17 februari jl.,
hebben we afscheid genomen van burgemeester A. Verbree. In een boeiend
betoog blikte hij op de afgelopen 18 jaar in Reimerswaal terug. Voor het
toekomende wensen we hem, samen met zijn vrouw en kinderen, van harte
Gods zegen toe.

Dinsdag 10 mei jl. is de heer A.J. Huisman uit Delfzijl als nieuwe burgemeester
van onze gemeente geïnstalleerd. Van harte hopen we, dat hij gezondheid en
kracht mag ontvangen om zijn veelomvattende taak op te pakken. Vanaf deze
plaats wensen wij hem daarbij Gods hulp en zegen toe. We hopen dat hij zich
spoedig in onze gemeente mag thuisvoelen en een goede tijd in ons midden
mag hebben. Uiteraard betrekken we daarin ook zijn vrouw en kinderen.

Bij een deel van onze achterban heeft de komst van de heer Huisman wat
vragen opgeroepen. Waarom is het geen SGP-burgemeester geworden? zo
hebben we meermalen gehoord. De eerlijkheid gebiedt te zeggen, dat er ook
binnen onze fractie hierover aanvankelijk enige teleurstelling bestond. Gelet op
de samenstelling van de bevolking had een SGP-burgemeester naar onze
mening niet misstaan. Omdat we echter al met zeven personen in de raad
vertegenwoordigd zijn en bovendien nog een wethouder leveren, bestond er bij
verschillende fracties een zekere angst dat de komst van een SGP-
burgemeester de macht van de SGP alleen maar zou vergroten. Allerlei
aantijgingen en verdachtmakingen in dezen, als zouden we als SGP-fractie
misbruik maken van de macht, werpen we echter verre van ons. We doen
slechts wat onze hand vindt om te doen.
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Op D.V. woensdag 1 juni mogen wij als Nederlanders naar de stembus om te
stemmen over de Europese grondwet. De laatste tijd is er via de media genoeg
over gezegd en geschreven. In ‘De Banier’ van 28 januari jl. en 6 mei jl. hebben
de heren B. Belder en D.J. Diepenbroek een aantal fundamentele bezwaren
tegen de Europese grondwet naar voren gebracht. Bij het uitbrengen van onze
stem dienen we daar dan ook terdege rekening mee te houden.

Ook hebben we afscheid genomen van onze redactiesecretaris, de heer M.J.
Moerdijk uit Yerseke. Drukke werkzaamheden noopten hem zijn redactionele
arbeid te beëindigen. Omdat hij aan de wieg van ons blad heeft gestaan,
betreuren we zijn vertrek. Voor het vele werk in de afgelopen jaren verricht,
willen we hem hartelijk bedanken! En voor het toekomende wensen we ook
hem van harte Gods zegen toe. 
Dhr. C. van Burg uit Yerseke is bereid om als nieuw redactielid (secretaris) deze
werkzaamheden met s’Heeren hulp te willen uitvoeren. Wij heten hem als
bestuur en redactie van harte welkom.

Ook de jongere SGP-vrienden mochten tot oprichting komen. Hiermee zijn wij
als bestuur ook verheugd en dat het in lengte van jaren als vereniging mocht
bestaan. Wij wensen hen ook ’s Heeren hulp toe in de komende tijd (zie verder
verslag in dit blad).

Met vriendelijke groet,
M.J. van den Berge
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‘Ik voelde me als een vis in het water
tussen de SGP-ers’
Op 14 februari werden Jaco Zandee en ondergetekende gastvrij ontvangen in
de kamer van dhr. Verbree waar we hem, in verband met zijn afscheid, nog
enkele vragen wilden voorleggen. Het werd een boeiend gesprek. Hieronder
een verslag.

Burgemeester, kunt u iets over uzelf vertellen?

Ik ben op 27 augustus 1946
geboren te Halfweg, een
plaatsje tussen Haarlem en
Amsterdam. Al vrij snel na
mijn geboorte zijn we ver-
huisd naar Amsterdam en
vanaf mijn derde jaar woon-
den we in ‘s-Gravendeel.
Mijn vader was daar groeps-
commandant van de politie.
In ‘s-Gravendeel heb ik mijn
jeugd doorgebracht. Het is
een gemeente met dezelfde
mentaliteit als in Zeeland,
een echte plattelandsgemeente. Na de MULO wilde ik wil graag naar de
laboratoriumschool van Shell, maar mijn vader vond dat maar niets. Hij zorgde
ervoor dat ik in gesprek kwam met de gemeentesecretaris van ‘s-Gravendeel.
Dat was een heel enthousiast persoon. Door zijn toedoen is het gekomen dat ik
daar aan de slag ben gegaan. Wanneer ik het me goed herinner, verdiende ik
ƒ 192,00 per maand. Ik heb na anderhalf jaar de overstap gemaakt naar de
gemeente Nootdorp, maar daar had ik het niet naar mijn zin. Na negen maanden
vetrok ik naar de gemeente Strijen, waar ik op de afdeling algemene
zaken/financiën terecht ben gekomen. Op de afdeling financiën werkte ook mijn
vrouw Ria. Zo zijn we aan elkaar gekomen. Politiek was ik actief in de linkerflank
van de ARP en ben daar ook nog provinciaal secretaris van geweest. Dat was
net voor de fusie naar het CDA, een proces dat ik van dichtbij heb meegemaakt.
In 1970 ben ik bij de gemeente Woubrugge gaan werken als chef van de afdeling
algemene zaken/sociale zaken. In 1971 zijn Ria en ik getrouwd. Begin 1973 ben
ik gemeentesecretaris geworden van de gemeente St. Philipsland en werkte
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Westweg 21, 4413 EE Krabbendijke
T (0113) 50 24 73 - F (0113) 50 12 96
GSM 06 - 53 83 97 82

Als dealer van onderstaande merken:

HAVEP, ORCON, BJÖRNKLADER, BRAM’S PARIS, SANTINO, US BASIC,
MC FORSUM, ROM88, GRISPORT, ELTEN, EMMA, SAFETY JOGGER enz.

bieden wij voor bedrijven en particulieren een uitgebreide collectie
werkkleding, vrije tijdskleding en veiligheidsschoenen aan. Ook verzorgen
wij op alle werk- en promotiekleding uw bedrijfsnaam of -logo d.m.v.
borduren, transfer of zeefdruk. Vraag vrijblijvend offerte aan en u zult
versteld staan.

Informeer of kom vrijblijvend langs op bovenstaand adres.

Bezoek nu ook onze website www.vandevreede.nl
Emailadressen zijn: jaap@vandevreede.nl en jos@vandevreede.nl



daar veel samen met burgemeester G. van den Berg, die nu nog steeds Eerste
Kamerlid is voor de SGP. Dat was een heel boeiende tijd. Toen ik daar kwam,
had de SGP van de 7 zetels er 3 en tijdens mijn periode zijn ze op 4 zetels
gekomen. Ook in de gemeente Woubrugge was de SGP vertegenwoordigd en in
St. Philipsland en Reimerswaal evenzeer, zelfs met met een grote
vertegenwoordiging. Dus ik heb eigenlijk altijd wel wat gehad met de SGP.
In 1978 ben ik benoemd tot burgemeester en gemeentesecretaris in de
gemeente Benthuizen. In 1987 volgde de benoeming tot burgemeester in
Reimerswaal. Hier heb ik de langste tijd gewerkt. Reimerswaal is een boeiende
gemeente met verschillende facetten, zoals de Ooster- en de Westerschelde,
agro-bussiness, visserij enz. Ik vind het tot op de dag van vandaag een zeer
mooi vak.

Waarom bent u burgemeester geworden?

Als gemeentesecretaris moet je de genomen besluiten uitvoeren, maar als
burgemeester kun je veel meer met besluitvorming bezig zijn. Dat vraagt
creativiteit. Dat trok me vooral aan.

Eerst lid van de ARP, later van het CDA, heeft u daar een reden voor?

Van huis uit ben ik gereformeerd opgevoed en de ARP-beginselen zijn me met
de paplepel ingegoten. In mijn jonge jaren was er in de ARP bevlogenheid; we
konden elkaar aanspreken op standpunten, omdat we van dezelfde basis
uitgingen. Dat is nu in het CDA veel lastiger geworden, omdat we door de fusie
veel breder zijn geworden. In het opereren van dhr. Rouvoet van de CU zie ik
wel iets van die bevlogenheid terug van de vroegere ARP. 
Wanneer je eenmaal lid bent van een partij, dan stap je ook niet snel over. Het
CDA is ook de partij, waar ik me nog steeds het meeste bij thuis voel, al ben ik
het natuurlijk niet overal mee eens.

Hoe kijkt u terug op de Oudejaarsvieringen in Reimerswaal?

In Benthuizen was het zeker net zo erg als hier. Daar staken ze verschillende
auto’s in brand. We moeten hier ook niet overdrijven. Ondanks de kritiek blijf ik
van mening dat de situatie beheersbaar is in Reimerswaal. Waar ik de laatste
jaren wel van geschrokken ben is het toegenomen alcoholgebruik. Dat is een
maatschappelijk probleem waar we wat aan moeten doen en helaas kan ik daar
weinig meer aan bijdragen. Dat is een uitdaging voor mijn opvolger. Hier ligt een
grote verantwoordelijkheid voor de ouders. Het alcoholgebruik vindt op steeds
jongere leeftijd plaats. Daar moeten we elkaar op aanspreken.
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Uw langste tijd diende u in een SGP-bolwerk, hoe was dat?

De SGP is inderdaad al die tijd een grote partij geweest. Zeker deze laatste
periode hebben ze een dominante rol. Ik heb altijd goed op kunnen schieten
met de SGP, ik ken hun gedachtengoed al deel ik het niet ten volle. In
Reimerswaal wordt er pragmatisch (nuchter) gewerkt, het is een stabiele partij.
Ik voelde me als een vis in het water tussen de SGP-ers. In de tijd dat ik hier
werkzaam was, is het college nooit gevallen, dat heb ik in Benthuizen wel
anders meegemaakt. 

Burgemeester zijn houdt ook in: moeilijke beslissingen durven nemen,
kunt u zich zo’n beslissing herinneren?

Wat ik me goed herinner is de eerste aanvraag die er gedaan werd vanuit het
Rijk om asielzoekers op te vangen. Ook de SGP vond dit een moeilijk punt,
omdat ze de vreemdeling dienen te huisvesten en daarin ook een stukje
naastenliefde horen gestalte te geven. Er kon dus op deze oproep niet zomaar
afwijzend gereageerd worden. 
Wat ik ook moeilijk gevonden heb is het volgende geweest. Een wethouder
werd beschuldigd van corruptie. Hoe ga je daar mee om als burgemeester? Ik
heb dat hoog opgenomen en gevraagd aan de officier van justitie om daar
onderzoek naar te doen. Dat was een vervelende tijd. Gelukkig bleek dat de
beschuldigingen niet hard gemaakt konden worden.

Een SGP-burgemeester in Reimerswaal, kan dat?

Waarom niet? Mocht het een SGP-er worden, dan is het raadzaam dat de
fractie hem niet claimt. Met zo’n meerderheid is het best moeilijk, denk ik voor
de man zelf. Wanneer hij niet teveel op de huid gezeten wordt door de eigen
fractie, dan moet het gewoon kunnen. De kreet boven de partijen staan, vind ik
echt onzin. Er wordt gezocht naar iemand die politiek actief is en wanneer hij
gekozen is, dan mag hij opeens niet meer politiek gekleurd zijn. Wat we zoeken
in Reimerswaal is een jonge energieke vent met ambitie.

Met welke SGP-wethouders heeft u samengewerkt en hoe herinnert u
deze samenwerking?

Eerst heb ik met dhr. Bruinooge samengewerkt en nu met dhr. Bliek. Het zijn twee
totaal verschillende personen. Bij dhr. Bruinooge had ik het idee dat de scheiding
tussen wethouder en fractie groter was dan nu het geval is. Met dhr. Bliek is altijd
een prima samenwerking geweest, we voelden elkaar goed aan naar mijn mening.
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Welke SGP-raadsleden
herinnert u zich bijzonder?

In de eerste plaats Willem
Koster. Bij mijn benoeming
ben ik door hem als nestor
van de raad toegesproken.
Hij was het financiële
geweten van de raad. In de
tweede plaats Bram van
Stee. Hij is heel authentiek
en vrij direct. Het heeft altijd
goed geklikt met hem.

Wat wilt u de SGP meegeven voor de toekomst?

De SGP moet politiek zich principieel, realistisch blijven opstellen. De
pragmatische opstelling die ze nu hebben, moeten ze vol blijven houden. De
weerstanden die dat oproept zijn mijns inziens niet terecht.

Wat gaat u doen na uw afscheid en blijft u in de gemeente wonen?

We blijven zeker in Reimerswaal wonen, we hebben hier onze kennissen en
onze kinderen zijn hier opgegroeid. Wel heb ik me voorgenomen om voorlopig
niet op het gemeentehuis te komen, want ik wil mijn opvolger niet voor de
voeten lopen. Ik ben al benaderd voor wat advieswerkzaamheden in het
bedrijfsleven. Ook heb ik nog mijn activiteiten in de visserij, waar we nu volop
met innovatie- vraagstukken bezig zijn. Ik hoop daar nog een nuttige inbreng te
kunnen geven en voor de rest wachten we het maar af.

Burgemeester, hartelijk dank voor het gesprek en we wensen u een goede
tijd toe samen met uw vrouw.

A.M. Bliek
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INSTALLATIEBEDRIJF

Van de Velde
Yerseke B.V.

Kreeft 5 - 4401 NZ  Yerseke
Postbus 52 - 4400 AB  Yerseke

Telefoon 0113 - 57 21 20
Telefax 0113 - 57 27 61

E-mail: info@van-de-velde.nl
www.van-de-velde.nl

Komo Installateurs van gas-,
water- en elektro-installaties

Tevens hét adres voor
onderhoud & service van uw

verwarmingstoestellen

Al 25 jaar uw
boek &

kantoorspecialist!!

U bent van harte welkom
in onze winkel.

Noordzandstraat 34 - Yerseke 
Tel. (0113) 57 29 07, fax (0113) 57 38 73

Valckenisseweg 34  4411 BR Rilland
tel. (0113) 55 13 84 - 55 17 17

E-mail: hoekman-tds@technonet.nl

Badkamers met comfort
en design naar uw

persoonlijke smaak!
Tussen de Schelde's levert en

installeert complete badkamers van
koninklijke kwaliteit, o.a. Villeroy &
Boch en Sphinx. Ruime keus is er in
wand- en vloertegels en badkamer-
accessoires. Kortom... bezoek onze
showroom en ontdek het zelf.

Zuidweg 23, Krabbendijke
Tel. 0113 - 50 34 27 - mob. 06 - 53 68 76 86

HANDEL IN SIERBESTRATING

BESTRATINGSBEDRIJF WALHOUTBESTRATINGSBEDRIJF WALHOUT

Voor het leveren en (her)leggen
van uw

BESTRATING
Ook kunt u bij ons terecht voor:

• tuinhout • blokhutten
• K&S buitenverlichting • vijvers

• vijverbenodigdheden

Tevens verhuur van

TRILPLAAT en KNIPPER
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Bij  TMC Woonwinkels :

A12

E
31
2

A
58

Bezoek ook www.tmcwoonwinkels.nl

GOES
Marconistraat 13,

BERGEN OP ZOOM
Van Konijnenburgweg 13,

KRUININGEN
Zandweg 1 b,

KOUDEKERKE
Dorpsplein 35

Specialist in parket-, 
laminaat-, kurk-, en 

grindvloeren!

TMC Woonwinkels
Goes

Een uitgekiende
collectie meubelen 

in alle soorten, 
stijlen en smaken!

TMC Woonwinkels
Kruiningen

De betere 
stoffeerders maken het!

TMC Woonwinkels 
Goes, Kruiningen,

Koudekerke,
Bergen op Zoom

Dé slaapwinkel 
met advies!

TMC Woonwinkels
Goes

Vakmanschap in 
verf en behang!

TMC Woonwinkels 
Goes, Koudekerke, 

Bergen op Zoom

Gordijnen, behang, 
meubeltjes, interieur-

stoffen, bedlinnen, 
interieuradvies!

TMC Woonwinkels 
Koudekerke

Voor de mooiste
Berbers, Nepals,

Marokkaanse maat-
karpetten, Perzen etc!

TMC Woonwinkels
Goes

Bij TMC Woonwinkels kunt u alles onder één dak combineren. 
Wie bieden u verf, behang, gordijnen, vloeren, tapijt, meubels
etc. in vele kleuren en uitvoeringen. En komt u er zelf niet uit?
Dan helpen wij u graag! Onze binnenhuisadviseurs zijn enthou-
siaste vakmensen die graag en goed adviseren en zich makkelijk
verplaatsen in de verschillende woonwensen. Zij combineren alles
voor u, zodat u een compleet interieur heeft naar eigen wens!

Het is gezellig woonwinkelen 
bij TMC Woonwinkels! 

BLIJFT U COMBINEREN!

Binnenhuisadviseurs 
Adrie Paauwe en 

Elly Steketee



Als kandidaat zal worden
voorgedragen...
Het is dinsdagavond 29 maart 2005. Langzaam vult de kantine in het
gemeentehuis zich met belangstellenden. Dat de bezoekers dáár worden
opgevangen, heeft een reden: in de raadszaal vergaderen ‘de vroede vaderen’
over de nieuwe burgemeester. Die vergadering is besloten en strikt geheim. De
raadsleden mogen de raadszaal niet verlaten, zelfs niet voor een sanitaire stop.
Is de nood echter dermate hoog gestegen dat er ongelukjes dreigen te
gebeuren, dan gaat de gemeentesecretaris mee. Nooit geweten, dat ook dát
een van zijn taken is...!
De klok tikt door. Beneden in de kantine neemt het geroezemoes toe. Wie zal
het worden? Er wordt lustig op los gespeculeerd. Maar... er is niemand die het
naadje van de kous weet! Eindelijk, na ruim twee en een half uur wachten, gaan
de deuren van de raadszaal open en mogen de plaatsen op de publieke tribune
worden ingenomen. Als iedereen is gezeten, neemt de waarnemend voorzitter
van de gemeenteraad, SGP-raadslid V. Janszen, het woord. Het is ademloos
stil als hij de voordracht van de gemeenteraad voor de nieuwe burgemeester
bekendmaakt: de heer A.J. Huisman te Delfzijl, oud-wethouder en lid van het
CDA. Een persoonlijke terugblik.

Eerste stappen
Slechts enkele dagen nadat burgemeester A. Verbree zijn vertrek heeft
aangekondigd, worden de eerste stappen betreffende zijn opvolging gezet. Een
van de belangrijkste zaken daarbij is de vaststelling van de profielschets. Hierin
worden de capaciteiten genoemd, waaraan de nieuwe burgemeester minimaal
moet voldoen. Heeft hij meer in z’n mars, dan is dat alleen maar meegenomen.
Nadat alle fracties hun wensen kenbaar hebben gemaakt, wordt er door de
griffier één document van gemaakt.

Verdachtmakingen
Omdat het niet zo handig is om de hele raad bij de sollicitatiegesprekken te
betrekken, wordt er in november een vertrouwenscommissie ingesteld. Uit
iedere fractie neemt één lid zitting in deze commissie. Namens de SGP wordt
ondergetekende daarvoor aangewezen. Bij de benoeming van een technisch
voorzitter, doen zich echter problemen voor. Verschillende fracties voelen zich
tekort gedaan, wanneer de heer V. Janszen als zodanig wordt voorgedragen.
Zij hebben iemand anders in gedachten. Verdachtmakingen klinken door de
raadszaal. Alsof de SGP en het CDA de voordracht nog even tijdens de
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raadsvergadering zouden hebben geregeld. CDA-raadslid drs. H. Eversdijk
moet er gewoon hardop om lachen...

Pers
Intussen wordt er via de pers volop gediscussieerd. ‘We moeten er alles aan
doen om te voorkomen dat Reimerswaal een burgemeester van de SGP krijgt’,
zo wordt er door een van de oppositiepartijen luidruchtig verkondigd. En een
andere oppositiepartij ventileert: ‘Als er straks een SGP-burgemeester komt,
dan komt er een hek om Reimerswaal’. De toon is daarmee gezet. Iedereen
mag burgemeester van Reimerswaal worden, als het maar geen SGP-er is!
De vaststelling van de profielschets levert opnieuw problemen op. In
aanwezigheid van de Commissaris van de Koningin, drs. W.T. van Gelder,
vinden er felle discussies plaats over de zinsnede dat de nieuwe burgemeester
bij voorkeur een protestants-christelijke levensovertuiging dient te hebben en
kerkelijk meelevend dient te zijn. Gelukkig blijkt deze wens door een ruime
meerderheid van de raad gedragen te worden. Tijdens de discussie worden er
opnieuw scherpe verwijten richting SGP gemaakt en rolt het woord
‘fundamentalisme’ over tafel.

Perspectief
Omdat er nog wat hobbeltjes genomen moeten worden, duurt het nog tot begin
januari voordat de burgemeestersvacature officieel wordt opengesteld. Tot 31
januari kan er door iedereen op worden gereageerd. We zijn benieuwd.
Als de gemeenteraad op 1 februari in vergadering bijeenkomt, heeft
burgemeester Verbree al bericht vanuit Middelburg ontvangen. In opdracht van
de commissaris deelt hij mee dat er 21 sollicitanten zijn, waarvan er acht tot het
CDA behoren, zes tot de SGP, vier tot de VVD, één tot de CU en één tot
GroenLinks. Van één sollicitant is de politieke voorkeur niet bekend. Later blijkt,
dat er nog een sollicitatie is binnengekomen. Zes SGP-ers? Dat biedt
perspectief! Maar een mens kan zich vergissen...

Selectie
Enkele dagen later presenteert commissaris Van Gelder de sollicitanten aan de
vertrouwenscommissie. Op grond van zijn inlichtingen en aan de hand van de
door hem ontvangen sollicitatiebrieven heeft hij een eerste selectie gemaakt.
Het is namelijk ondoenlijk om met alle 22 kandidaten een sollicitatiegesprek te
voeren. Omdat er door de leden van de vertrouwenscommissie geen
inlichtingen (referenties) ingewonnen mogen worden, worden er andere
bronnen aangeboord, zoals gemeentelijke websites en oude krantenartikelen.
Zo ontstaat er toch een beetje een beeld van de kandidaten. Eind februari komt
de commissaris nog een keer langs en wordt er in overleg met de commissie
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een definitieve keuze gemaakt. Hierna trekt hij zich terug en gaat de
vertrouwenscommissie aan de slag.
Omdat het van groot belang is dat de commissie als ‘team’ opereert, volgen de
leden gedurende drie dagdelen een training. Aan het nut hiervan wordt door
sommigen openlijk getwijfeld. ‘Eenheid? Dat komt er toch nooit!’ Ook wordt er
een taakverdeling afgesproken en wordt er geoefend in het stellen van vragen.
In een enkel geval worden er tweetallen gevormd... Soms hele hechte!

Vragen
Als alle voorbereidingen achter de rug zijn, begint op woensdag 2 maart (het is
voorjaarsvakantie) de eerste gespreksronde. Om half negen ‘s morgens
arriveren we op ‘een geheime locatie buiten de gemeentegrenzen’. De
gesprekken met de kandidaten duren zo’n anderhalf uur. Om de privacy te
waarborgen, mogen de kandidaten elkaar niet ontmoeten. Tussen de
gesprekken door is er dan ook volop gelegenheid om met elkaar van gedachten
te wisselen. Als het eerste gesprek achter de rug is, horen we dat er vanuit het
noorden zware sneeuwval op komst is. We schrikken! Waar kwam die ene
kandidaat voor vanmiddag ook alweer vandaan? Uit Groningen toch?
Misschien is het goed om toch eens even te vragen hoever hij al is. Het
antwoord is onthutsend: hij zit muurvast in de sneeuw! In drie uur tijd is hij nog
maar enkele tientallen kilometers gevorderd. De commissie is echter mild: ‘Dit
is overmacht; laat hem vrijdag maar komen.’ Waar tref je zó’n mildheid in onze
tijd nog aan...! Na nog enkele gesprekken te hebben gevoerd, keren we om half
elf ‘s avonds terug naar huis. Moe! En... met vragen!
Op vrijdag 4 maart volgen de andere gesprekken. Aan het einde van de avond
gaan we opnieuw vermoeid naar huis. En... teleurgesteld! Teleurgesteld over
alles! Nou ja, bíjna alles! Want er zijn gelukkig ook nog goede dingen.

Koehandel
‘s Maandagsavonds evalueren we de zaak met elkaar. Met de messen op tafel!
De puntentelling wordt besproken en een rangorde wordt aangebracht.
Verschillende kandidaten blijken brede steun te hebben om voor een tweede
gesprek te worden uitgenodigd. Andere kandidaten komen daar niet voor in
aanmerking. Met een slecht gevoel keren we naar huis terug. Van slapen komt
die nacht niet zo veel.
Omdat er koehandel met partijgenoten dreigt te ontstaan, besluiten we de
volgende morgen contact op te nemen met de voorzitter en de secretaris.
‘Roep de commissie vanavond maar in spoedziting bijeen’, zo luidt het verzoek.
Aldus geschiedt. Die avond blijven er slechts twee kandidaten over om verder
mee te praten. Of er ook een SGP-er bij is? Daar mogen we natuurlijk niets over
zeggen.
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Beslecht
Op maandag 14 maart wordt de tweede gespreksronde gehouden. Opnieuw
wordt de kandidaten het vuur aan de schenen gelegd. Aan het einde van de
avond wordt de voorlopige balans opgemaakt. De kandidaat uit het hoge
noorden lijkt een goede kans te maken, maar... er volgt nog een gesprek met de
wethouders. Bovendien moet er door de kandidaten nog een assessment
worden afgelegd. Stel je voor dat de kandidaten niet geschikt zijn voor het
burgemeestersambt! Op donderdag 25 maart ontstaat er meer duidelijkheid.
Hoewel er ook nu weer harde woorden vallen, lijkt de zaak beslecht.

Meerderheid
Eindelijk is het dan zover: het is dinsdag 29 maart. Om half zeven ‘s avonds
komen we als vertrouwenscommissie opnieuw bij elkaar. Dit keer om de laatste
puntjes op de ‘i’ te zetten. Ook nu blijft er verschil van mening bestaan. Om
acht uur komt de gemeenteraad in een besloten vergadering bijeen. Na ruim
twee en een half uur vergaderen krijgt de voorzitter van de vertrouwens-
commissie het woord. Met sonore stem deelt hij het meerderheidsbesluit van
de raad mee: ‘Als kandidaat voor het burgemeestersambt van Reimerswaal zal
worden voorgedragen de heer A.J. Huisman, wonende te Delfzijl en lid van het
CDA.’

Teleurstelling
Binnen de fractie heerst er teleurstelling over het feit dat het geen partijgenoot
is geworden. Zelf zijn we vooral teleurgesteld over de manier waarop alles is
gegaan. Als het RD de volgende morgen om een reactie vraagt, geven we onze
mening. Benieuwd naar wat ze met onze woorden hebben gedaan, slaan we
die avond ons lijfblad open. Gelukkig, we zijn goed geciteerd: ‘Helaas bestond
er bij een deel van de raad absolute politieke onwil om met een van de SGP-
kandidaten in zee te gaan en hun een eerlijke kans te geven. Puur vanwege die
drie letters: SGP’. Het is toch waar: het RD als krant, brengt de waarheid in het
land.

Welkom in Reimerswaal
Na drie drukke, spannende en vermoeiende maanden is het de hoogste tijd om
het boek over de burgemeestersbenoeming te sluiten en ons oog te richten op
de toekomst. Een telefoontje naar Delfzijl biedt wat dat betreft perspectief. ‘Ik
heb er zin in en zou het liefste nog vandaag bij jullie aan de slag gaan’, zo klinkt
het opgewekt aan de andere kant van de lijn. ‘Fijn, meneer Huisman, om dat
van u te horen. U bent welkom in Reimerswaal.’

Krabbendijke, J.P. Sinke
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De komende man: Ik zie er naar uit
Wie wordt de nieuwe burgemeester van Reimerswaal? Met die vraag hebben
heel wat mensen zich de afgelopen maanden beziggehouden. Het antwoord is
inmiddels bekend: de heer A.J. Huisman te Delfzijl. Om te weten te komen wie
er achter deze naam schuil gaat en hoe hij tegen zijn nieuwe baan aankijkt,
hebben we hem begin april enkele vragen voorgelegd. Vanuit het hoge noorden
was hij graag bereid om daarop in te gaan. 

Meneer Huisman, kunt u iets over uzelf en uw gezin vertellen?
Ik ben 55 jaar en als ik dit schrijf nog woonachtig in Delfzijl, waar ik met een
korte onderbreking sinds mijn zesde jaar woon. Ik kom uit een gezin met zes
kinderen. Mijn vrouw en ik hebben twee zonen, een schoondochter en een
kleinzoon. Mijn vrouw is werkzaam als verpleegkundige. Ik ben tot mijn 32ste
jaar werkzaam geweest bij de politie, aanvankelijk bij de uniformdienst, later bij
de recherche. In 1982 heb ik de overstap gemaakt naar het Gemeenschappelijk
Administratiekantoor (GAK), waar ik mij tot 1999 heb bezig gehouden met het
opsporen van fraude. Begin 1999 ben ik toegetreden tot het college van B&W
van Delfzijl. Ik ben sinds de jaren 80 lid van het CDA. Ik heb daar eerst een
plaatselijke bestuursfunctie bekleed, waarna ik in het midden van de jaren 90
toegetreden ben tot de gemeenteraad van Delfzijl.
Ik ben lid van de Protestantse Gemeente Delfzijl, onderdeel van de PKN. Ik
maak deel uit van de Algemene Kerkenraad, waar ik de voorzittersfunctie
vervul. Voor de vorming van de PKN maakte ik deel uit van de Gereformeerde
Kerk Delfzijl.
In mijn (spaarzame) vrije tijd houd ik mij bezig met muziek; ik speel orgel en
piano. Daarnaast probeer ik invulling te geven aan mijn fotografiehobby en
bezoek ik de sportschool, waar ik mijn fysieke conditie en gewicht op een
aanvaardbaar niveau probeer te houden. Ik heb veel voorzittersfuncties
bekleed, variërend van een aquariumvereniging tot het plaatselijke instituut
voor kunstbeoefening.

Burgemeester word je niet zomaar. Dan moet je toch wel over heel wat
politieke ervaring beschikken. Kunt u daar iets over zeggen?
Mijn politieke ervaring heb ik voor een groot deel opgedaan in Delfzijl. Zoals
gezegd, ben ik het midden van de jaren 90 toegetreden tot de raad van Delfzijl
en op 19 januari 1999 tot het college van burgemeester en wethouders. Dat
gebeurde nadat in Delfzijl een politieke crisis was ontstaan ten gevolge waarvan
een tweetal wethouders het college verliet. Een dergelijke crisis slaat wonden
en de gevolgen lieten zich nog een lange periode voelen en leidden tot
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verstoorde verhoudingen in de raad.
Daarnaast is in Delfzijl sprake (geweest) van een onrustig politiek-bestuurlijk
beeld: door affaires, opstappende wethouders, het gedwongen vertrek van een
burgemeester, een tweetal waarnemende burgemeesters, affaires tijdens het
raadplegende referendum voor een nieuwe burgemeester en veel aandacht van
de lokale en landelijke media. Al deze zaken dragen niet bepaald bij aan een
rustig politiek klimaat. Wel doe je in een dergelijke turbulente periode veel
bestuurlijke ervaring op, zeker als je in die periode de verantwoordelijkheid hebt
voor het loco-burgemeesterschap. 

Wat vindt u het mooie van het burgemeestersambt?
Het mooie van het burgemeestersambt ligt voor mij in de vele contacten met
mensen op alle niveaus, het zoeken van oplossingen voor problemen die zich
vaak op de meest onverwachte momenten voordoen, het werken op het
snijvlak van politiek en bestuur. Maar vooral: werkzaam zijn in de locale
democratie; dichtbij de burgers en je daarvoor inzetten.

Waarom heeft u juist voor Reimerswaal gekozen?
Reimerswaal is een gemeente waar veel van mijn wensen samenkomen:
havenactiviteiten, veel platteland, veel agrarische bedrijven, veel water, veel
natuur, weidse gezichten, een hardwerkende bevolking met een nuchtere kijk
op het leven, dorpen met een eigen karakter en een sterk georganiseerd
verenigingsleven. Daarnaast een groot aantal uitdagingen, zoals de
veranderende rol van de gemeentelijke overheid, de economie, de ruimtelijke
ordening, de verhoudingen in de raad, de samenwerking met andere
overheden, een verdere ontwikkeling van het dualisme in de raad, de veiligheid
op de Westerschelde, de specifieke problematiek van de schaal- en
schelpdierensector en last but not least de financiële positie van de gemeente
op lange en korte termijn. 

In de profielschets is de zinsnede opgenomen dat de nieuwe burgemeester
bij voorkeur een protestants-christelijke levensovertuiging moet hebben
en kerkelijk meelevend dient te zijn. Heeft die zinsnede u verrast? En hoe
staat u hier tegenover?
Gezien de levensovertuiging van een heel groot deel van de inwoners van
Reimerswaal ligt een dergelijke zinsnede voor de hand. Het zou mij verrast
hebben wanneer een dergelijke opmerking niet zou zijn opgenomen in de
profielschets.

Reimerswaal staat in den lande bekend als een ‘SGP-bolwerk’. Hoe vindt u
het om juist dáár als CDA-burgemeester aan de slag te gaan?
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In de beslissing om naar de gemeente Reimerswaal te solliciteren heeft het feit
dat deze gemeente een ‘SGP-bolwerk’ zou zijn geen rol gespeeld. Ik ben in
zowel mijn bestuurlijke loopbaan als in mijn privé-leven gewend om te gaan met
mensen van allerlei gezindten en politieke kleuren. Mijn levensovertuiging is om
een ieder zo respectvol mogelijk tegemoet te treden.

Bent u op de hoogte van het gedachtegoed van de SGP? 
Hoewel het gedachtegoed van de SGP mij bekend was, heb ik mij in de
voorbereiding op de sollicitatiegesprekken hier nog eens extra in verdiept.

Binnen de gemeenteraad bestaat er een behoorlijke polarisatie en zijn de
discussies soms erg fel en persoonlijk. Hoe denkt u daarmee om te gaan?
Ziet u ook mogelijkheden om deze kloof te overbruggen en de onderlinge
verhoudingen weer enigszins te normaliseren?
Ik ben voorstander en liefhebber van een goed en gedegen debat tijdens de
vergaderingen van raad en college. Mijn uitgangspunt daarbij is, dat het debat
moet worden gevoerd op basis van zakelijke argumenten. Daarin past niet het
‘op de persoon spelen’. Polarisatie is vaak het gevolg van persoonlijke rancune.
Eén van mijn doelstellingen is om de verhoudingen in de raad weer tot normale
proporties terug te brengen. Ik zal dat ondermeer proberen te bewerkstellingen
door een strakke vergaderdiscipline.

In de pers doen geruchten de ronde als zou u ‘een hele strenge’ zijn. Is dat
zo?
Ik weet niet waar die geruchten op zijn gebaseerd. Mogelijk hebben ze te
maken met mijn vroegere werkzaamheden op het gebied van de opsporing. Ik
heb niet de indruk dat men mij als ‘streng’ ervaart. Wel behoor ik tot de
categorie ‘doeners’. Ik probeer de problemen die zich voordoen op een
pragmatische manier aan te pakken. Ik heb ervaren, dat je verder komt met het
tonen van lef en durf en met het gezamenlijk de schouders er onder zetten dan
met het schuilen en uitstellen in praatgroepen en overlegstructuren. Minder
papier, meer actie.

Vergissen we ons, als we stellen dat u er erg veel zin in heeft om in
Reimerswaal aan de slag te gaan?
Na mijn vertrek uit de actieve politiek van Delfzijl heb ik te lang aan de zijlijn
gestaan. Dat is voor een doener de verkeerde plek. Ik ben dan ook blij, dat ik
weer aan de slag kan. Ik ben dankbaar en prijs mij gelukkig dat dit kan in een
prachtige gemeente als Reimerswaal.
Heeft u nog een slotopmerking voor de lezers van ‘Een vaste koers’?
Ik zie er naar uit de inwoners van Reimerswaal te ontmoeten. Zo snel mogelijk
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na mijn installatie als burgemeester zal ik beginnen met mijn kennismakings-
ronde door de gemeente. Tijdens die ronde hoop ik met zoveel mogelijk
mensen kennis te maken. Niets werkt zo goed als een persoonlijk gesprek en ik
zie er naar uit!

Mijnheer Huisman, heel hartelijk dank voor de wijze waarop u op de
vragen bent ingegaan. We hopen dat u samen met uw gezin, onder de
zegen des Heeren, een goede tijd in onze gemeente mag hebben.

Krabbendijke, J.P. Sinke
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‘Dat stekje is uitgegroeid tot een boom’ 
Uit de geschiedenis van een kiesvereniging... (2)

In de vorige uitgave van dit blad stonden wij stil bij de oprichting van de
kiesvereniging ‘Trouw aan ons beginsel’ te Krabbendijke. Was het begin in
1917 met slechts drie leden gering, ruim een jaar later was het ledental
gegroeid tot bijna honderd. Aan het slot van het vorige artikel waren wij
gekomen bij de gemeenteraadsverkiezingen van 1919. De raad telde zeven
leden. Zoals vermeld, kregen A. Hirdes en H. de Kok zitting namens de SGP.
Voor de ARP waren dat C.P. Vogelaar en C. Haverhoek, verder Th.C. Lagendijk
(CHU) en namens de Liberalen J. van Gorsel en J.P. Krijger. Ook nu werden A.
Hirdes en C.P. Vogelaar wethouder; Jac. Welleman bleef burgemeester. Wij
willen ditmaal de geschiedenis vervolgen tot het jaar 1927, waarin het tienjarig
bestaan werd herdacht.

Provinciale verkiezingen 1919
In 1919 werden er ook verkiezingen gehouden voor de Provinciale Staten.
Zeeland was de enige provincie waar de SGP in 1919 in de Staten kwam.
Ouderling F. Dekker uit Terneuzen en diaken C. Hartoog uit Yerseke waren de
eerste SGP-statenleden. Het feit dat Zeeland de bakermat van de SGP is en
hier eerder en beter georganiseerd was dan in de overige provincies zal hieraan
ongetwijfeld hebben meegewerkt.

De SGP en de oprichting van scholen
Op 5 augustus 1920 was de SGP in Algemene Vergadering bijeen. Deze
vergadering werd door ds. G.H. Kersten benut om de afgevaardigden warm te
maken voor het oprichten van eigen scholen. Hij zond de mannenbroeders
huiswaarts met de ‘opdracht’ om overal waar een kiesvereniging was ook een
schoolvereniging op te richten. Ook in Krabbendijke werd hieraan gehoor
gegeven. Reeds op 3 december van dat jaar werd er onder leiding van ds.
Kersten een schoolvereniging opgericht. Hiervoor was een ledenvergadering
belegd door de kerkenraad. In hoeverre de kiesvereniging hierbij betrokken
werd, is niet duidelijk. Wel valt het op, dat O. Koster, die D. Sonke opvolgde als
secretaris van de kiesvereniging, de notulen vanaf de allereerste
schoolvergaderingen voor zijn rekening nam, terwijl hij geen lid van de
kerkenraad en ook (nog) geen lid van het schoolbestuur was. Notuleerde hij
misschien vanuit een bepaalde betrokkenheid van de SGP bij de oprichting? 
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Stembusstrijd 1922
Bij de Tweede Kamerverkiezingen van 1922 was ds. G.H. Kersten te ‘Ierseke’
lijsttrekker. Op 5 juli werd hij als eerste SGP-er in de Tweede Kamer gekozen.
Ook in Krabbendijke had men campagne gevoerd. De kiesvereniging van
Krabbendijke had ds. J. Vreugdenhil uit Borssele bereid gevonden om ‘op
donderdag 22 juni des avonds om half acht (oude tijd) voor de Kiesvereniging te
Krabbendijke te spreken in het Kerkgebouw der Geref. Gemeente, over de
komende stembusstrijd.’ 

Nieuwe gezichten in het bestuur 
Hierboven noemden wij al de bestuurswisseling van O. Koster in de plaats van
D. Sonke. Daarnaast komen wij in deze jaren namen tegen van verschillende
nieuwe bestuursleden, zoals S.J. de Kok, P. Tolhoek, M. Koster en de
Oostdijkse fietsenmaker W. Verspuy van Rietschoten. In 1923 moest de
kiesvereniging afscheid nemen van haar ere-voorzitter, oefenaar M. Remijn. Hij
had een beroep aangenomen naar Oosterland. Op 6 mei 1923 nam hij afscheid
van Krabbendijke met als tekst: ‘Vaarwel’ (Hand. 23 : 30b). 
Tijdens deze dienst komt zijn betrokkenheid bij het politieke leven uit in het
volgende citaat: ‘Ook onze plaatselijke overheid hebben wij niet mogen
vergeten, want Gods Woord beveelt gelijk wij reeds zeiden, dat er gebeden en
smeekingen, dankzeggingen en voorbiddingen zouden gedaan worden voor
alle menschen, voor koningen en overheden en allen die in hoogheid zijn
gezeten. En al is het dat sommigen van hen niets van de oude beproefde
waarheid willen weten, nochtans zullen zij eenmaal volgens die waarheid
geroepen worden om rekenschap te geven van hun ambtelijk werk en daarom
is het ook onze roeping hen daar op te wijzen.’

Gemeenteraadsverkiezingen 1923
Tien dagen na het afscheid van oefenaar Remijn werden er verkiezingen voor de
gemeenteraad gehouden. H. de Kok was niet meer herkiesbaar. Men ging de
verkiezingen in met de volgende kandidaten: S.J. de Kok, A. Hirdes, Jan Blok
Azn., Mar. Weststrate Jzn., A. Verhage en G. van Iwaarden. Eén van onze oudere
leden wees erop, dat politiek in de beginjaren vooral een zaak was van de beter
gesitueerden. De ‘gewone man’ kon hiervoor nauwelijks tijd vrij maken. Als we
de samenstelling van de lijst en van het bestuur bekijken, dan zien wij inderdaad
dat middenstanders en kooplieden ruim vertegenwoordigd waren. Hierbij zal
ook doorgewerkt hebben, dat mensen met lage inkomens in het verleden niet
mochten stemmen en daardoor ook minder politiek geïnteresseerd waren.
Mochten in 1919 alleen de mannen stemmen, nu kregen ook de vrouwen een
oproep. In 1919 werden er in totaal 468 stemmen uitgebracht, waarvan 118 op
de SGP. Nu bedroeg het totaal aantal uitgebrachte stemmen 803, waarvan 268
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op de SGP. Voor de SGP bezetten S.J. de Kok en A. Hirdes in de nieuwe periode
twee van de zeven raadszetels. Verder werden gekozen: C.P. Vogelaar (ARP),
Th.C. Lagendijk en J.A. Krijger (CHU) en A.P. Woutersen en A. van ‘t Leven
(Liberaal). Hirdes werd opnieuw wethouder. De wethouderszetel van Vogelaar
werd overgenomen door J.A. Krijger (CHU). Twee jaar later nam Th.C. Lagendijk
de wethouderszetel van Krijger over als gevolg van diens overlijden. J. Zweedijk
werd het nieuwe CHU-raadslid.

Verzoek om sluiting van de herbergen en vloekverbod
Zoals wij in het vorige artikel reeds vermeldden, had de raad op 3 januari 1919
besloten dat de cafés de hele zondag gesloten moesten zijn. Op de uitnodiging
voor de vergadering van de kiesvereniging van 22 januari 1925 lezen wij onder
agendapunt 6 het volgende: ‘Voorstel om de Raad der Gemeente voor te
stellen de herbergen des Zondags te sluiten en het instellen van een
vloekverbod.’ Het is niet helemaal duidelijk of het in 1919 genomen besluit ook
daadwerkelijk is uitgevoerd of later misschien ook weer is ingetrokken. In de
raadsvergadering van 27 maart 1925 komen er twee voorstellen van wethouder
Hirdes in stemming, namelijk één voor het instellen van een vloekverbod en één
voor het sluiten van de herbergen op zondag. De voorstellen werden gesteund
door ARP, SGP en Lagendijk (CHU). Wethouder Krijger (CHU) stemde blanco
bij het vloekverbod en tegen bij de sluiting van de herbergen. De Liberalen
stemden in beide gevallen tegen. Burgemeester Welleman zou deze
raadsperiode later typeren als een periode met veel meningsverschillen. Ook de
komst van de Hervormde school en de Gereformeerde Gemeenteschool
zorgden in deze periode voor zeer uitvoerige besprekingen in de raad. Ieder
kwam op voor de belangen van de eigen bevolkingsgroep.
Op 25 juni 1925 belegde de kiesvereniging een ‘propagandavergadering’ in de
consistorie van de Gereformeerde Gemeente. Het onderwerp ‘Vrijheid of
vrijzinnigheid’ werd ingeleid door ‘de Weled. Heer C. Makkenze van Hulst’. Het
bestuur besloot de uitnodiging met de oproep: ‘Komt allen trouw op en brengt
geestverwanten mede.’ 

Partijdagen, hoogtijdagen… 
De jaarlijkse partijdag was in het staatkundige leven van grote betekenis. Men
ontmoette en sprak elkander. Het hoofdbestuur bracht belangrijke zaken onder
de aandacht van de achterban, zoals we hierboven zagen met betrekking tot de
stichting van scholen. In een tijd, waarin maar weinigen een abonnement op
een dagblad rijk waren, was de betekenis van deze dag zondermeer groot te
noemen. Op de kiesvereniging werden de afgevaardigden naar deze dag door
verkiezing aangewezen. Men ging met de bus naar Utrecht, waar de
vergaderingen toen in gebouw Tivoli werden gehouden. Ook belangstellenden
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konden zich hiervoor opgeven. Op een uitnodiging uit 1925 lezen wij de kosten
hiervan: ƒ 5,25 per persoon; voor die tijd een aanzienlijk bedrag. De
afgevaardigden moesten op een volgende vergadering verslag uitbrengen van
hun bevindingen. De door ds. G.H. Kersten uitgesproken redes verschenen
vanaf 1926 in druk onder aansprekende titels als ‘Breken en Bouwen’ (1926),
‘Van zwaren strijd’ (1927) en ‘Hoort de roede’ (1934). 

Meester W. Timmerman
Eind 1925 was de eigen school geopend en was meester W. Timmerman als
hoofd der school geïnstalleerd. Ook bij het staatkundige leven werd hij
betrokken. Op 23 december 1926 ‘des avonds om half zeven uur’ was het
vergadering en sprak hij over ‘De doodstraf’. In 1927 werd hij afgevaardigd naar
de partijdag, waar hij echter een forse aanvaring had met ds. Kersten over ‘het
handhaven van candidaten, die vrouwen opwekken om te gaan stemmen’.
Timmerman wilde hierover een uitspraak van de algemene vergadering;
Kersten voelde daar niets voor, omdat dit volgens hem een zaak van de
plaatselijke kiesvereniging was. Het AR-gezinde blad ‘De Rotterdammer’
publiceerde hierover, waarbij een en ander echter uit zijn verband werd gerukt.
Timmerman schreef een ingezonden brief naar ‘De Rotterdammer’ om de zaak
te verduidelijken. Deze brief werd vervolgens ook (met een toelichting van ds.
Kersten) in ‘De Banier’ geplaatst. Ds. Kersten had volgens deze toelichting
geprobeerd de discussie af te kappen en betreurde het, dat Timmerman ‘niet
de wenk aanvaardde, hem gegeven’. A. Weststrate (waarover wij in het vorige
artikel schreven) betitelde Timmerman als ‘beginselloos’ en als ‘een gevaar
voor school en kerk’. Anderen hadden meer vertrouwen in hem, want op de lijst
voor de Provinciale Staten van datzelfde jaar prijkte zijn naam op de achtste
plaats.

Tienjarig bestaan kiesvereniging 
Op 20 januari 1927 werd een vergadering belegd waarin stil werd gestaan bij
het tienjarig bestaan van de kiesvereniging. De secretaris, O. Koster, gaf een
‘Historisch overzicht van de voornaamste gebeurtenissen in de afgelopen 10-
jarige periode’. Het zal voor Koster een van de laatste vergaderingen geweest
zijn, want in hetzelfde jaar vertrok hij naar Yerseke. Ook moest er in 1927
opnieuw worden gestemd voor de gemeenteraad. Op de SGP-lijst stonden de
volgende namen: A. Hirdes, S.J. de Kok, J. Kop, Mar. Weststrate, W. van de
Berge Wzn. en G. van Iwaarden. A. Hirdes en S.J. de Kok werden herkozen en
ook bij de andere fracties waren er geen wijzingen.

Kiesvereniging Kruiningen
Op de agenda van de hierboven genoemde vergadering was nog een ander
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belangrijk punt vermeld, namelijk een ‘Bespreking tot oprichting van een
Kiesvereniging te Kruiningen’. Uitgenodigd werden ‘in het bijzonder de leden en
belangstellenden van Oostdijk, voornamelijk die onder Kruiningen wonen met
het oog op de daar op te richten Kiesvereniging.’ Een gedeelte van de SGP-
leden uit Oostdijk kon bij de verkiezingen voor de gemeenteraad niet op de
eigen partij stemmen. Zij woonden namelijk op het grondgebied van de
gemeente Kruiningen en daar was nog geen SGP-kiesvereniging opgericht.
Hoe de besprekingen verlopen zijn, is niet bekend en ook niet of er in 1927 in
Kruiningen al werd meegedaan aan de verkiezingen. Het archief van de
voormalige gemeente Kruiningen schept hierover geen duidelijkheid. Er is in
1927 in elk geval geen SGP-er in de raad van Kruiningen gekozen. Dit gebeurde
wèl in 1931 bij de volgende verkiezingen, toen J. de Bat uit Oostdijk als eerste
SGP-raadslid in de gemeenteraad van Kruiningen werd gekozen en beëdigd.

Ten slotte
Hiermee zijn we gekomen aan het einde van tien jaar Krabbendijkse SGP-
geschiedenis. Ook zagen wij het benutten van de mogelijkheden om de partij uit
te bouwen, door de oprichting van een kiesvereniging te Kruiningen. Ds. Kersten
zou later in de partijrede van 1936 over de groei van de SGP opmerken: ‘Dat
stekje is uitgegroeid tot een boom.’ Van deze groei zien wij iets in Krabbendijke
zelf, maar ook op het grondgebied van wat nu Reimerswaal heet. Voor op- of
aanmerkingen en aanvullende (oude) gegevens ook ditmaal beleefd aanbevolen.

Krabbendijke, A.J. Meeuwsen
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Gemeenteraad Krabbendijke omstreeks 1927.
Staand van links naar rechts: J. Zweedijk, A.P. Woutersen, C.P. Vogelaar,

A.A. Elenbaas (gemeentesecretaris), S.J. de Kok en A. van ’t Leven.
Zittend: Th. C. Lagendijk, burgemeester J. Welleman en A. Hirdes.
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P. Geense: een actief man
We brengen een bezoek aan de heer P. Geense in Krabbendijke. Een man, die
behoorlijke bekendheid geniet. Wat wil je, als je jarenlang in Rilland gewoond
hebt en daar zowel in de kerkenraad als het schoolbestuur gezeten hebt, ja
zelfs een boek hebt geschreven over kerk en school van Rilland en in het
dagelijks leven nauw betrokken bent geweest bij het bedrijfsleven van ‘De
Bathpolder’?
Dan ken je veel mensen en andersom: velen kennen ook jou. Toch, ter
introductie vragen we aan de heer Geense: 

Wie is nou Piet Geense?
Ik ben geboren in 1928 in ‘s-Gravenpolder op de Kadam. Daar heb ik tot m’n
drieëntwintigste jaar gewoond. Toen ben ik getrouwd. We zijn samen, m’n
vrouw en ik, naar Flakkee gegaan en hebben daar in Dirksland gewoond. Daar
woonden we, toen de ramp kwam in 1953. Dirksland bleef net droog... Na drie
jaar Dirksland ben ik bedrijfsleider geworden bij een weduwvrouw in Goes. We
hebben vijf jaar in Goes gewoond. Echter, toen kwam Rilland. Ik kende er een
meneer Van Willigen. Met hem klikte het heel goed. Hij vertelde me dat er in het
fruitteeltblad, het NFO-blad een advertentie zou komen voor bedrijfsleider in de
Bathpolders. Daarop heb ik gesolliciteerd en ben uit 37 sollicitanten benoemd
geworden. Ik weet nog dat ik voor de commissarissen moest komen op
sollicitatiegesprek. Dat waren in die tijd o.a. de heren Lenshoek van Kloetinge
en Kakebeeke van Wolphaartsdijk. Van Willigen kwam me vertellen dat ik
benoemd was. Dat was in 1959. Ik ben daar gebleven tot in 1997, toen ik met
vervroegd pensioen ging. Heel ‘De Bathpolders’ is toen verkocht aan het
verzekeringsconcern de AMEV. Die kochten het op om grond in hun portefeuille
te hebben. Ons gezin heeft in de polder gewoond tot in 1973. Toen zijn we op
het dorp Rilland gaan wonen, waar we later nog weer verhuisd zijn naar de
Burgemeester Jobselaan. 

Vertel ons eens iets over de functies die u uitgeoefend hebt op Rilland?
Ik heb 37 jaar in de kerkenraad gezeten van de Gereformeerde Gemeente te
Rilland, één jaar als diaken en zesendertig jaar als ouderling. In 1967 ben ik erin
gekomen. Toen ik gekozen was voor ouderling had ik het er heel moeilijk mee.
Ik voelde m’n onbekwaamheid en ik was echt van plan om te bedanken. Op de
zaterdagavond toen ik die beslissing moest meedelen, ging ik naar meneer
Wiegersma toe. Hij was in die tijd de enige ouderling. Toen ik binnen was, zei
hij, voordat ik maar iets kon zeggen: ‘Nu gaan we eerst in gebed met elkaar.’
Die man legde de grote nood van de gemeente toch zo ernstig en dringend
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voor aan de troon der genade, dat m’n hart ingewonnen werd. Ik kon er niet
meer onderuit. Ik ben de eerstvolgende kerkenraadsvergadering gekozen als
voorzitter en dat heb ik mogen blijven totdat ik er mee ophield wegens de
verhuizing naar Krabbendijke. Toen iemand op Rilland me zeer onlangs nog
vroeg: ‘Mist u Rilland niet?’, heb ik geantwoord: ‘Rilland mis ik niet, maar wel
het ambtelijk werk.’
Verder heb ik 21 jaar deel uitgemaakt van het schoolbestuur. Al die jaren als
voorzitter. Tenslotte heb ik dan het boek ‘Uw wonderen van oudsher’ mogen
schrijven. 

Hoogtepunten en dieptepunten in uw leven...
Hoogtepunten waren o.a. toen ik het ambt ontvangen mocht, het boek dat ik
heb mogen samenstellen, het feit dat ik op 29 april 2004 een koninklijke
onderscheiding heb mogen ontvangen. Dat was geen prestatie hoor, want ik
heb nog gezegd: ‘Wij zijn slechts onnutte dienstknechten.’
Dieptepunten waren er ook. We hebben tengevolge van een ongeluk een
kleinzoon van 16 jaar verloren. Dat komt hard aan. En vorig jaar is onze dochter
Ank gestorven. Dat alles trekt diepe sporen in je leven.

De heer Geense en de SGP
Nooit heb ik in een SGP-bestuur gezeten. Ik had genoeg aan de ambtelijke
werkzaamheden en aan het werk voor het schoolbestuur. Wel ben ik al heel
lang lid van de SGP. Ik was nog erg jong toen ik al lid werd. Dat was in ‘s-
Gravenpolder. Ook in alle plaatsen waar we gewoond hebben ben ik lid van de
plaatselijke kiesvereniging geweest. Eén ding is me altijd opgevallen: er komen
helaas weinig mensen naar de vergadering. Ik heb het één keer meegemaakt, in
Rilland, dat we naar huis gingen. Alleen het bestuur en ik waren maar gekomen.

29

De heer P. Geense



Het moeilijkste punt, dat als een draad door de vergaderingen liep en nog loopt,
is vaak: ‘Hoe ver kan en mag de SGP mee?’ Neem de discussie over het
vrouwenkiesrecht. Hoe ver moet je daarin meegaan? De wereldse mensen
zeggen: ‘Zowel de moslims als jullie stellen de vrouwen achter.’ In zekere zin is
dat waar, maar op grond van Gods Woord kunnen wij niet anders handelen.
Want er staat toch duidelijk: ‘Zoals Christus het Hoofd der gemeente is, zo is de
man het hoofd der vrouw, enz.’ Dat houden we toch vast! Tot hoe lang nog? Als
de SGP bij Gods Woord en de beginselen blijft, zie ik de toekomst voor de SGP
erg moeilijk in. Ze worden misschien nog gedoogd, maar niet meer
geaccepteerd. Vaak is er een bepaalde stroming tegenwoordig helaas meer uit
op mensengunst dan op Gods gunst. ‘t Is te hopen dat de SGP bij haar
standpunten blijft en geen water bij de wijn zal doen.’ 

C. van den Bovenkamp
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Uit de Staten van Zeeland 
Burgerparticipatie

Dit thema doet het op het ogenblik goed in politiek en bestuurlijk Nederland.
Velen denken zelfs dat het dé oplossing voor het probleem van desinteresse
voor politiek en bestuur.
Het is ieder bekend dat de politieke partijvertegenwoordigers zich vaak maar
weinig van elkaar onderscheiden Zeker niet als ze met elkaar een college
vormen... Ze treden dan als één ‘man’ naar buiten. Collegiaal bestuur wordt dat
genoemd.

Steeds opnieuw steekt echter de behoefte de kop op om alles (nog)
democratischer te maken. Democratische partijen kunnen daar niet tegen zijn.
Ze zijn daarop aanspreekbaar en voeren vaak het woord democratie in hun
officiële naam.
De politiek moet naar de burger toe, is dan de slogan. De burger moet nog
meer en efficiënter inspreken en als het even kan meebeslissen (het ideaal van
de directe democratie). Politici moeten meer en beter luisteren naar de burger,
is het refrein.
Daarvoor worden allerlei (dure) trajecten gestart. De provincie doet dat, de
gemeenten doen dat. Ieder op zijn eigen wijs. Er zijn talloze voorbeelden van te
noemen. Kortom het is mode om aan burgerparticipatie te doen.

Pas las ik een artikel in de Staatscourant met als kop: “Burger wil niet bij politiek
betrokken zijn”.
Hé! dacht ik, die indruk heb ik ook… en al langer… Eens even lezen wie dat
zegt en wat de argumenten daarbij zijn.
De persoon die dit zegt is dr. F. Ankersmit, hoogleraar intellectuele- en
theoretische geschiedenis aan de universiteit van Groningen. Een VVD-er die
niets moet hebben van interactief bestuur.
Hij gelooft niet (meer) in de voortdurende terugkoppeling van bestuur naar
burgers/kiezers. Als daar de politieke vernieuwing vandaan moet komen, dan
wordt het niks, zo is zijn stelling.
Om de gedachten wat te ordenen schetst hij de volgende lijn om aan te geven
hoe het nu vaak gaat.

ideeën van burgers > politieke partijen > bestuur > uitvoering van beleid >
consequenties voor burgers
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Het probleem is nu dat burgers zich niet herkennen in de uitkomsten van dit
traject. Tussen de consequenties voor en de ideeën van de burgers gaapt een
diepe kloof…
Volgens velen is het bestuur, die alle wensen bundelt en daarvan beleid maakt
de grote boosdoener. Veel bestuurders kunnen er niets van, zo wordt
geredeneerd. Maar ook bij de politieke partijen en de uitvoering gaat het niet
goed omdat daar ‘eigen’ trajecten worden gevold. Er is met een mooi woord
sprake van een legitimiteitscrisis. De vraag is opnieuw, wie dit veroorzaakt?
Er zijn meer antwoorden dan het bestuur verantwoordelijk te stellen.
Er zijn ook mensen, meestal politici, die zeggen dat de burgers geen recht van
spreken hebben omdat die vaak maar wat roepen, niet echt meeleven met de
politiek, ook niet betrokken zijn en alleen maar klagen als het voor henzelf niet
goed gaat. 
Anderen zeggen de politieke partijen zijn ingedut. Ze zijn teveel bezig met
‘besturen’ in plaats van met politiek. 
De grootste groep zegt echter: het probleem zit bij het bestuur. De bestuurders
zijn veelal niet capabel, (in verband met de politieke benoemingen).
Bestuurders jagen persoonlijke belangen na op kosten van de gemeenschap.
Ze kunnen geen leiding geven aan vaak (veel) deskundiger ambtenaren die de
vierde macht vormen en die ook vaak met hun eigen belangen en carrière bezig
zijn…

De grote vraag is nu: hoe komen we hier uit?
Het antwoord dat we vaak horen is: de politiek moet actiever worden, er
moeten betere bestuurders komen en het afgesproken beleid moet efficiënter
uitgevoerd worden. Prima allemaal maar nu de uitvoering!

Laten we ons concentreren op het facet “de politiek actiever” (In andere
artikelen kan op de andere oplossingen worden ingegaan)
De vraag is dus. Hoe breng je politieke vernieuwing tot stand?
Prof. Elzinga, de bedenker van het dualisme, zegt dat de burgers actiever
moeten worden in ‘de politiek’. Hij pleit voor referenda, volksraadpleging,
interactief bestuur, gekozen burgemeester, digitale democratie enz. enz..
Prof. Ankersmit zet: nee, niet doen want burgers willen helemaal niet bij de
politiek betrokken worden. Ze vinden het helemaal niet prettig om van allerlei
(specialistische) onderwerpen ‘iets te moeten vinden’. Dáár is nou juist de
politiek voor; de represenatatieve vertegenwoordiging via politieke partijen. 
Kortom de politiek zelf moet goed functioneren met duidelijke programma’s en
standpunten.
Wat de politiek ook moet doen is bekwame bestuurders afvaardigen die van de
hoed en de rand weten.
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Verschillende benaderingen, ja.
Rest mij te melden dat ik het met Ankersmit eens ben.

Dr. C.P. Polderman
Lid van Provinciale Staten van Zeeland voor de SGP 
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Hét adres voor hypotheken, zeker ook voor starters.

Voor een goed hypotheekadvies en alleswat er bij komt kijken,

bent u bij ons aan het juiste adres.

Bel voor een vrijblijvende afspraak.



Uit de Tweede Kamer
MET VALLEN EN OPSTAAN

Het kabinet is aan een crisis ontsnapt. De mogelijkheid om in de nabije
toekomst burgemeesters gekozen te laten worden door de bevolking in plaats
van door de Kroon te doen benoemen, werd in de Eerste Kamer geblokkeerd.
Minister De Graaf, die zich met dat thema zeer had vereenzelvigd, diende zijn
ontslag in. Zijn partij D66 dreigde uit de coalitie te stappen als er geen nieuw
akkoord kwam, waarmee aan hen genoegdoening werd verschaft. Dat akkoord
kwam er, sneller dan we dachten. De coalitie is gered.

Op zichzelf is dat winst. Immers, het alternatief zou zijn geweest dat we
opnieuw naar de stembus moesten. Voor de derde maal in ruim twee jaar. Dat
is te veel van ‘het goede’. Maar wat ons wel dwars zit is dat een
verhoudingsgewijs kleine partij door al deze omstandigheden zó veel invloed
heeft en zo veel voor elkaar krijgt. Dat is natuurlijk niet aan D66 te verwijten, de
huid wordt zo duur mogelijk verkocht en dat is begrijpelijk. Wij zouden dat niet
anders doen. Maar onder de beide ‘paarse’ kabinetten kreeg D66 ook al veel
meer gedaan dan de getalsmatige verhoudingen rechtvaardigden. En nu gaat
het weer dezelfde kant op. Dat zou nog tot daar aan toe zijn als hun
programmapunten ons positief zouden helpen. Het tegendeel is het geval. De
speerpunten van D66 op ethisch terrein brengen ons juist verder af van een
samenleving die is ingericht naar Bijbelse norm. Daarom betreuren wij deze
politieke invloed en score. Maar goed, het kabinet kan weer verder, met vallen
en opstaan zullen we maar zeggen.

Met vallen en opstaan. Dat geldt voor meer sectoren in de samenleving dan
alleen de politiek. Ik denk aan de landbouw en aan de visserij. Deze
hardwerkende sectoren hebben het op dit ogenblik heel erg moeilijk. Kort
gezegd komt het hier op neer dat men te maken heeft met de harde
randvoorwaarden die door natuur en milieu worden gesteld. De botsing tussen
ecologie en economie. Jarenlange activiteiten zouden moeten worden
ingeperkt, omdat zij te veel druk veroorzaken op de omgeving. Dat is een hard
gelag. Er moet, om zo te zeggen, wel een boterham verdiend kunnen blijven
worden. Dat is de ene kant. De andere is dat ook wij ons gebonden weten aan
wat we samenvatten onder het begrip “Bijbels genormeerd rentmeesterschap”.
Beide uitgangspunten met elkaar te verzoenen, leidt in de politiek tot lastige
afwegingen. Dit dilemma is vaak aan de orde. Of het nu gaat om een uiteindelijk
standpunt ten aanzien van de voorgenomen verdieping van de Westerschelde

34



met de daaraan gekoppelde zogeheten compenserende maatregelen die de
landbouw ook (kunnen) treffen, dan wel wanneer het gaat om de inpasbaarheid
van de activiteiten ten behoeve van de schaal- en schelpdiercultures, of het
gebruik van gewasbeschermingsmiddelen in de land- en tuinbouw, fruitteelt en
dergelijke. Veel wijsheid is nodig om een vertrouwenwekkend beleid te voeren
op deze punten. Maar laat duidelijk zijn en blijven dat SGP-ers betrouwbaar
moeten zijn in hun opstelling. Niet de ene keer zus en de andere keer zo.
Helderheid en transparantie. Met vallen en opstaan, zo men wil dat dit wordt
toegegeven.

Met vallen en opstaan. Dat geldt ook waar het gaat om de veiligheid in de
samenleving. Een speerpunt van elke politieke partij die zichzelf respecteert en
het goede voor de burgers zoekt. Wij beogen geborgenheid te bieden aan
mensen. Daarom moeten bedreigingen van onze samenleving, die door allerlei
gebeurtenissen onder spanning is komen te staan, naar vermogen worden
afgewenteld. Agressie, brandstichting, moord en doodslag, dwaasheden als
het werpen van stenen op auto’s en schepen vanaf viaducten - ik noem zo
maar wat voorbeelden - moeten krachtig worden aangepakt. Dat is overigens
makkelijker gezegd dan gedaan. We leven in een rechtsstaat en daar mogen we
aan hechten. Daar zitten heel goede kanten aan. De rechterlijke macht heeft
daarin een eigen plaats. Het moet wél frustrerend zijn voor het Openbaar
ministerie als rechters tot uitspraken komen die er toe leiden dat jonge mensen
die van allerlei wanordelijke en laakbare voornemens tegen vitale delen van
onze samenleving worden verdacht, in vrijheid moeten worden gesteld. Ik denk
concreet bijvoorbeeld aan Samir A. die onlangs in vrijheid kwam omdat de
bewijsvoering tegen hem te zwak zou zijn. Natuurlijk, één en ander moet
zorgvuldig worden getoetst. Maar er is begrijpelijkerwijze veel onbegrip over
zijn vrijlating. Net buiten de poort was zijn eerste werk een journalist tegen de
grond te slaan, nu niet bepaald een visitekaartje voor voorgenomen
bescheidenheid en kalm en beheerst gedrag. Zo voltrekt zich de strijd tegen
terrorisme en gewelddadigheid met vallen en opstaan.

Met vallen en opstaan. Dat geldt ook voor de bijdragen vanuit de SGP aan het
politieke debat. We moeten maar bescheiden zijn. Tegelijk moeten we
beslistheid en bewogenheid tonen bij de punten waar het echt op aan komt. De
Bijbelse waarden en normen, de rechten en inzettingen des Heeren, de
doorwerking daarvan in besluitvorming over de inrichting van onze
samenleving. Opdat alles en iedereen, ook de overheid, Hém zou eren. Dat is
toch de diepste drijfveer. Die wordt niet geëlimineerd door het multiculturele en
ook postmoderne karakter van onze samenleving. Juist niet, zou ik zeggen! Wél
is het zo dat de randvoorwaarden waaronder we deze drijfveer (in
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bescheidenheid gezegd) opvolgen in de politiek, snel veranderen. De marges
worden, om zo te zeggen, smaller! Het komt er dan juist op aan, trouw op onze
post te blijven, onder het gebed of God er Zijn onmisbare zegen aan wil
verbinden. Laten we elkaar van daar uit mogen bemoedigen en mogen
vasthouden, jongeren en ouderen. Eén van de zegeningen die onze partij tot nu
toe in verwondering mag ontvangen is dat dit nog altijd lééft. Met vallen en
opstaan verder dus, in afhankelijkheid van Hem Die moed en krachten geeft
aan hen die hopend op Hém wachten. Moge het zijn land en volk ten goede,
Zijn Naam ter eer.

11 april 2005 Van der Vlies
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Wat hebt gij, dat gij niet hebt
ontvangen ?
Vrijdag 29 april 2005 was een bijzondere dag voor wethouder J.A. Bliek en zijn
gezin. Na eerst als loco-burgemeester enkele koninklijke onderscheidingen aan
anderen te hebben uitgereikt, stond de heer Bliek aan het einde van de morgen
opeens zèlf in het middelpunt van de belangstelling. Groot was zijn verrassing,
toen oud-burgemeester A. Verbree meedeelde, dat het Hare Majesteit de
Koningin had behaagd om hem te benoemen tot Ridder in de Orde van Oranje
Nassau.

Zonder overdrijven kan worden gesteld, dat de heer Bliek zijn tijd niet in
ledigheid heeft doorgebracht. Zo maakte hij van 1974 tot 1998 deel uit van de
gemeenteraad en vervult hij sindsdien het wethouderschap. Daarnaast heeft hij
vanaf 1989 zitting in het bestuur van de plaatselijke kiesvereniging van de SGP
te Krabbendijke en hanteert hij sinds 2003 de voorzittershamer van de
Provinciale Vereniging van de SGP in Zeeland. Ook op andere terreinen heeft
de heer Bliek zich verdienstelijk gemaakt. Zo is hij nauw betrokken geweest bij
de uitbouw van het Calvijn College te Krabbendijke en is hij van 1984 tot 2002
voorzitter geweest van de Eben Haëzerschool voor speciaal onderwijs te
Kapelle. Wat zeker niet vergeten mag worden, is zijn arbeid op kerkelijk terrein.
Reeds meer dan 30 jaar maakt de heer Bliek als ouderling deel uit van de
kerkenraad van de Gereformeerde Gemeente te Krabbendijke. In die
hoedanigheid is hij niet alleen talloze malen in de leesdiensten voorgegaan,
maar heeft hij ook ledenvergaderingen geleid, catechisatie gegeven en
huisbezoeken afgelegd. Als laatste werkzaamheden kunnen worden genoemd
zijn activiteiten voor het plaatselijke comité van de Gereformeerde
Bijbelstichting en zijn inzet voor de Stichting Overstap.

Al met al kan worden geconcludeerd, dat de heer Bliek zich in de afgelopen
dertig jaar op vele terreinen heeft ingezet en dat er eigenlijk nooit tevergeefs
een beroep op hem is gedaan. Betekent dit, dat we daarmee in hém eindigen?
Nee! Want hoeveel werk hij ook heeft mogen verrichten en hoe vaak hij ook
anderen tot steun is geweest, hij zal ongetwijfeld instemmen met hetgeen
geschreven staat in 1 Korinthe 4:7: “En wat hebt gij, dat gij niet hebt
ontvangen?” Als daar het oog op valt, valt alle roem van ‘s mensenzijde weg en
blijft er niets anders over dan verwondering. Verwondering over de trouw en
goedheid van de Heere. Dan zijn het niet zíjn verdiensten dat hij gezondheid,
moed en krachten ontving en met wijsheid werd bedeeld om de beginselen van
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onze partij op een heldere wijze in raad en college te verwoorden, maar is het
enkel genade.

Namens alle geledingen van onze partij in Reimerswaal willen we de heer Bliek
van harte feliciteren met zijn koninklijke onderscheiding. Deze eer, hoe
menselijk ook van aard, zij hem van harte gegund! In deze felicitatie willen we
ook graag zijn vrouw en kinderen betrekken. Het is niet te zeggen hoeveel
avonden zij hun man en vader al aan school, kerk en staat hebben afgestaan.
Een woord van dank in hun richting is dan ook zeker op z’n plaats!
Van harte hopen we, dat de heer Bliek samen met zijn vrouw, kinderen en
kleinkinderen nog vele goede en gezonde jaren mag ontvangen en ook nog
enige tijd dienstbaar mag zijn aan onze partij en onze burgerlijke en kerkelijke
gemeente.

Krabbendijke J.P. Sinke
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Verslag SGP-jongerenvereniging
´Reimerswaal´
“Van harte gefeliciteerd met jullie nieuwe vereniging”! Zo begon onze oud-
burgemeester na de pauze met zijn inleiding op de eerste algemene SGP-
jongerenverenigingsavond.

Op maandagavond 14 maart om half 8 stond er werkelijk een lange rij jongelui
bij de informatietafel in de aula van het Calvijn College te Krabbendijke
(Kerkpolder). De meeste jongeren schreven zich gelijk in als lid bij binnenkomst.
Maar liefst 46 leden konden we de eerste avond al verwelkomen op onze
nieuwe vereniging. Nadat (bijna) iedereen deze vanzelfsprekende beslissing
had genomen, opende dhr. K. Verschuure de eerste algemene
ledenvergadering. Hij opende de avond met het laten zingen van een psalm,
schriftlezing en gebed. Naar aanleiding van het gelezen gedeelte uit Mattheüs
werd enige tijd stil gestaan bij het lijden van Christus.
Er werd een korte toelichting gegeven waarom we gekomen zijn tot het
oprichten van een vereniging. Dat was naar aanleiding van de positieve reacties
uit de enquête die op de vorige jongerenavond is gehouden. Toen gaf een
behoorlijk aantal bezoekers aan lid te willen worden van een SGP-
jongerenvereniging.
Voor de vereniging zijn statuten en een huishoudelijk reglement opgesteld, die
bij aanmelding als lid direct werden uitgereikt. Tijdens de vergadering werden
deze in het kort behandeld en was er gelegenheid om hierover vragen te stellen.
Nadat alles duidelijk was, hadden we een belangrijk punt aan de orde dat
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onmisbaar is voor een vereniging, namelijk een bestuur. De volgende zeven
personen werden voorgedragen en met ruime meerderheid gekozen: Jan van
den Ende, Roel Christiaanse, Adriaan Klap, Sharan Neels, Frank Oostdijk,
Artwin Otte, Martin Slootweg. 

Na de pauze wordt “meneer” Verbree die inmiddels is gearriveerd, hartelijk
welkom geheten. Achttien jaar is meneer Verbree burgemeester geweest van
de gemeente Reimerswaal, dat is ongeveer de gemiddelde leeftijd van de leden
van onze vereniging. De heer Verbree zal spreken over “Hoe wordt ik
burgemeester?” 
De heer Verbree feliciteert ons met de oprichting van de vereniging en is blij dat
er een jongerenvereniging op politiek vlak in Reimerswaal is opgericht. Zo´n
vereniging is tenslotte het fundament voor de moederpartij. Ook meneer
Verbree heeft zoals men dat toen noemde op een knapenvereniging het
debatteren geleerd. 
Verbree is in zijn jonge jaren gemeentesecretaris geweest in Sint Philipsland. Hij
heeft daar de SGP leren kennen en daar ook heel veel discussies gevoerd over
de achtergronden van de SGP en de visie op de democratie/theocratie. Na
enige tijd is hij zelf gaan solliciteren voor burgemeester en werd hij benoemd in
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Benthuizen. Nadat hij daar negen jaar ‘aan de ketting had gelegen’, was hij toe
aan een nieuwe uitdaging. Hij ging opnieuw solliciteren. Een benoeming als
burgemeester van Reimerswaal was het gevolg. Voordat hij had gesolliciteerd
naar Reimerswaal had hij hier al een keer een werkbezoek afgelegd. Vanaf die
tijd was er een groeiende liefde/interesse gekomen voor deze gemeente.
Ondanks dat de SGP een grote partij was, werd er niet expliciet een SGP-
burgemeester gevraagd. Ook nu werd er geen SGP-burgemeester gevraagd,
maar wel een burgemeester met een protestants christelijke levensovertuiging
en kerkelijke meelevend. Wel geeft de heer Verbree aan dat het van groot
belang is dat de nieuwe burgemeester bekend is met de achtergronden van de
SGP, omdat een groot deel van de bevolking van Reimerswaal SGP stemt, wat
tot gevolg heeft dat er een groot aantal SGP-ers in de gemeenteraad zit. Verder
is van belang dat de nieuwe burgemeester zich in gaat zetten voor zaken als de
schelpdiersector en uiensector. Zaken waarbij de economie en de inwoners
van de gemeente belang hebben.
Enkele zaken die onze oud-burgemeester heeft gerealiseerd zijn o.a. de nieuwe
industrieterreinen, redelijke woningbouw, zout/verswaterpijp in Yerseke. 

In de tijd dat hij burgemeester is geweest, heeft hij ook contacten gehad met de
jongeren. Na de rommelige oudejaarsnachten in verschillende plaatsen is er
met de jongeren besproken welke kant ze op willen. Een ander groot probleem
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is het alcoholgebruik bij jongeren. Van groot belang zou zijn om vanaf 12 jaar
samen met hun ouders concrete afspraken te maken over gebruik van alcohol
en over plaatsen waar men wel en niet hoort te komen. 
Het is echter zo dat jongeren elke keer weer een andere groep jeugdigen
vormen. Je behoort nu eenmaal maar een paar jaar van je leven tot de jongeren.
Door met de jongeren goede contacten te onderhouden, afspraken met hen te
maken en met hen een stuk verantwoording en vertrouwen te geven, is er heel
veel te bereiken.
Naar aanleiding van verschillende vragen geeft de heer Verbree o.a. nog een
korte toelichting op de manier waarop (heel misschien) in de toekomst de
gekozen burgemeester gestemd zal worden. Hij sluit af met de opmerking dat
burgemeester zijn het mooiste vak is. Het is vergelijkbaar met een buffet, je
neemt alleen het lekkerste, zo ook als burgemeester. De leukste dingen mag je
zelf doen en de minder leuke dingen laat je over aan anderen. Het mag duidelijk
zijn dat hij nooit spijt gekregen heeft van zijn keuze om burgemeester te
worden.
De heer Verbree wordt bedankt en krijgt nog een bos bloemen en een
boekenbon overhandigd. Daarna wordt aan de heer S. van Koeveringe
gevraagd de vergadering te sluiten. Hij verzoekt ons het 1e en 6e couplet van
het Wilhelmus staande te zingen, waarna hij eindigt met dankgebed.
Met dit verslag willen we onze jongeren die de vorige keer geen tijd hadden of
twijfelden, alsnog uitnodigen om ook eens geheel vrijblijvend een leerzame
avond te bezoeken of met één van de activiteiten van de SGP-
jongerenvereniging mee te doen. Dus kom ontdekken dat politiek bedrijven in
deze tijd vanuit Gods Woord nog mogelijk is. Let op het Advertentieblad,
Kerkelijk nieuws, etc. voor de data waarop iets wordt georganiseerd.
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“Ik zweer trouw aan…”
Hoe zit het met trouw zweren aan overheidswetgeving en ons geweten?
Kunnen wij in het huidige staatsbestel en met de eedsformulering zoals die nu
bestaat nog wel deelnemen aan de politiek?

De centrale vraag is eigenlijk of een SGP-er nog kan werken in het huidige
democratisch stelsel.
Die vraag is principieel niet anders dan in 1918 toen de SGP werd opgericht.
Ook toen waren er mensen die wezen op de doorwerking van de beginselen
van de Franse Revolutie in ons staatsbestel en in onze grondwet. Deelname
daaraan werd volstrekt afgewezen. Vooral toen Ds. Kersten Tweede Kamerlid
werd, was scherpe kritiek niet van de lucht. Onze oprichters daarentegen
stonden op het standpunt dat deelname wel verantwoord was, zelfs een dure
plicht genoemd werd. De grondwet bood nog veel goeds en was voor
verandering, lees verbetering, vatbaar. De democratisch gekozenen konden
hun opvattingen vrij uitdragen en er bestond nog geen directe volksregering
ofwel volkssoevereiniteit. Principieel is er tot vandaag de dag in die structuur
nauwelijks iets gewijzigd. Wel zijn de beperkingen toegenomen door b.v. de
plaats die het zogenaamde gelijkheidsbeginsel, het antidiscriminatieartikel, in
de grondwet heeft gekregen.

De beslissing van onze oprichters had in 1918 anders kunnen zijn.
Men had ook toen reeds tot de conclusie kunnen komen dat eerst de overheid
diende te erkennen en te belijden dat ze Gods dienares was en dat daarna pas
plaats zou zijn voor een partij op basis van het SGP-beginsel.
Zo redeneerden (en redeneren) de Covenanters in Schotland. Eerst herstel van
het Covenant, daarna kunnen we pas deelnemen in kerk en staat.
Onze keus is anders geweest en brengt ontegenzeglijk moeilijke kwesties met
zich mee.
De werkelijke doelstelling van onze partij, God Woord tot meerdere erkenning
brengen, is absoluut niet bereikt. Anderzijds zijn er mede door het optreden van
de SGP mogelijkheden bereikt of enigszins behouden die in de wereld uniek
zijn. Denk aan onderwijs, ruimte voor gemoedsbezwaren enz.
In de bovenstaande vragen wordt gesproken over het staatsbestel, de
overheidswetgeving, de eedsformule en het geweten. 
Waar het om gaat is de vraag hoe het SGP-beginsel zich verdraagt met de
rechten en vrijheden die de overheid de burgers in Grondwet verzekert.
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De grondwet is het fundament van ons staatsbestel. 
In deze grondwet is ook de staatkundige inrichting van ons land vastgelegd. 
Deze grondrechten worden verdeeld in klassieke en sociale rechten.
Klassieke grondrechten geven burgers bepaalde vrijheden. De burger is vrij in
zijn keuze van godsdienst, is vrij zijn mening te uiten, is vrij in zijn keuze voor
een bepaalde school, enz.
Daarnaast zijn er zogenoemde sociale grondrechten, bedoeld om de verzor-
gingsstaat te borgen. 

De in de grondwet vervatte grondrechten kunnen onderling botsen.
Er zijn processen gevoerd op basis van botsingen tussen het discriminatie-
verbod en de vrijheid van onderwijs. Kan een school leerlingen weigeren?
Mag een bestuur een personeelslid die een homoseksuele relatie heeft enkel en
alleen om die reden ontslaan?
In de praktijk blijkt dat een botsing van grondrechten zich bij uitstek voordoet
tussen het discriminatieverbod ofwel het gelijkheidsbeginsel en de vrijheids-
rechten van anderen.
Vooral linkse partijen roepen voortdurend op om die spanning weg te nemen
door het gelijkheidsbeginsel (discriminatieverbod) boven alle andere rechten en
vrijheden te plaatsen. Daarvan heeft de regering in de Nota Grondrechten in
een pluriforme samenleving nog eens duidelijk gezegd dat er geen rangorde
tussen grondrechten bestaat en dat dit ook onwenselijk en onuitvoerbaar is.
Voor het functioneren van SGP-ers in Kamers, raden en staten, maar ook voor
de gereformeerde gezindte in het algemeen is deze stellingname van het
kabinet van groot belang. Maar hoe bestendig is dit standpunt? Daarover
mogen we best bezorgd zijn. 

Identiteit van de SGP
Maar, wat is identiteit van de SGP en hoe verdraagt zich dat met onze
democratische rechtstaat? 
a. Voor een politieke partij zijn er eigenlijk maar twee mogelijkheden.
We verklaren God en godsdienst buiten de orde van het staatkundige en
politieke leven. Dat is de opvatting die het stempel op onze overheden drukt.
b. Of, we erkennen en belijden dat Jezus Christus is de Koning der koningen en
de Heere der heren (1 Tim.6:15). Koningen en heren met kleine letters, waarmee
aangegeven wordt dat het aardse overheden betreft, zoals ook Psalm 82 doet.
Aardse overheden die aan Hem onderworpen zijn. Zie daarvoor b.v.
Openbaringen Hfd 16/17, 1Tim. 2, Rom. 13, enz. Vergelijk deze teksten eens en
u ziet de algemene strekking en de algemene geldigheid van dit Bijbelse
gegeven, onder alle volken, in alle tijden. Alles moet Hem eren, zegt Psalm 33. 
Het beginselprogram van de SGP belijdt in artikel 1 dat de Partij “staat voor de
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regering van het volk geheel op de grondslag van de in de Heilige Schrift
geopenbaarde ordening Gods”. En hoewel discussies met tegenstanders van
dit principe dikwijls gevoerd werden en worden aan de hand van Artikel 36 van
de NGB, kwam de verwijzing naar dat bekende artikel pas in 1958 in de officiële
grondslag van onze partij door de toevoeging “en staat mitsdien voor de
handhaving van het onverkorte Artikel 36 van de Nederlandse Geloofs-
belijdenis”. Overigens is Artikel 36 geen speciaal SGP-artikel. Artikel 36 is een
deel van de “Drie Formulieren van Enigheid”; de belijdenis van alle kerken die
uit de Reformatie voortgekomen zijn! 

Onze visie op de overheid
Deze grondslag is van groot belang voor onze visie op de overheid. Het maakt
namelijk nogal wat uit of we een overheid zien als een menselijke instelling die
op basis van een soort overeenkomst regeert. Of wanneer we een overheid zien
als “Gods dienares” (Rom.13) en als “fundamenten der aarde” (Ps.82).
De oorsprong, de noodzaak en het doel van de overheden moet onze houding
ten opzichte van die overheid bepalen. Zo mogen wij de burgerlijke regering
niet bestempelen als een soort “onreine zaak” waarvan een christen zich verre
dient te houden. Dat deden de wederdopers, maar deze opvatting werd (en
wordt?) in “onze kringen” misschien niet openlijk beleden, maar toch door
sommigen gepraktiseerd. De veronachtzaming van de overheid, dat kan door
b.v. de publieke voorbede na te laten, die 1Tim. 2 voorschrijft, is een onbijbelse
miskenning van een instelling die God zelf heeft ingesteld. 

Samenvattend

1. Wij moeten de mogelijkheid om wethouders en gedeputeerden te kunnen
leveren zoeken en, binnen de grenzen die onze beginselen aangeven, ook
aangrijpen. Bij voorbaat een afwijzende opstelling kiezen is niet goed. Wij
belijden immers dat de Bijbelse waarden en normen zoals vervat in de Wet
van de Tien Geboden actueel en toepasbaar zijn in alle tijden en
omstandigheden; ook in ons land, ook in het jaar 2005.

2. De vraag kan gesteld worden of het, gezien die totaal verschillende
uitgangspunten, de identiteit van onze rechtstaat versus de identiteit van de
SGP, nog mogelijk is om in ons democratisch stelsel te participeren. Wij
hebben op basis van de genoemde rechten en vrijheden nog ruimte om te
zeggen wat gezegd moet worden. Het ideaal van de SGP, het aanwijzen en
aanprijzen van Gods heilzame geboden voor elke samenleving, kan en mag
nog verwoord worden.
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3. De afgelegde ambtseed betekent een beperking van bevoegdheden en
verantwoordelijkheden en de heiligheid van de eed vordert dat men zich
daar strikt aan houdt. Een raadslid mag, en dat geldt ook statenleden, niet
buiten zijn bevoegdheden treden, maar is ook niet verantwoordelijk te
stellen voor wat buiten zijn bevoegdheid ligt. Wat een raadslid wel kan en
moet doen is, alle bestuurlijke instrumenten die hem ten dienste staan
benutten. Wanneer dat niet lukt om iets te bereiken, rest hem slechts het
wapen van een krachtig getuigenis in de raad waarin helder en duidelijk
klinkt dat er maar één God en één waarheid is. 

Zo’n getuigenis is geen eenvoudig werk, wekt weerstand, maar maakt vaak
meer indruk dan een tegenstem zonder krachtig geluid. 

Meer dan ooit is de wijsheid vereist waar Salomo op wijst als hij zegt: ‘De
verstandige kent tijd en wijze’. Maar, hoe die tijd ook is, het blijft gelden: ‘Vreest
God en houdt Zijn geboden, want dat betaamt alle mensen’.

Verslag lezing door de heer W. Kolijn, gehouden voor de PKV te Kruiningen, 17
maart 2005.
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Leeswijzer
Een theocratisch genormeerde democratie waarborgt gewetensvrijheid, staat
geen openbare ongeloofpropaganda toe, maar geeft belijders van ‘valse’
godsdiensten wel ruimte om samen te kunnen komen

5 punten die tot hun recht kunnen komen met handhaving van een
democratisch model. 

1. De erkenning dat God, de Schepper, Onderhouder en Bestuurder over Zijn
schepping regeert.

2. God heeft Zichzelf, Zijn macht, Zijn wil, Zijn wet, Zijn heilsplan geopenbaard
in zijn Woord. Daarom dient ieder zich daar in het persoonlijke en publieke
leven naar te richten.

3. Christus is gegeven alle macht in hemel en op aarde.

4. God heeft aan de burgerlijke regering èn aan de kerk, ieder op eigen terrein,
een taak gegeven.

5. Een missionaire bewogenheid met onze naaste. Hun tijdelijk en eeuwig
welzijn mag geen enkele christen onverschillig laten.

gelezen in het RD van 12 maart 2005
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